

ПСИХОЛОГИЧЕСКИЕ И ОРГАНИЗАЦИОННО-ПРАВОВЫЕ АСПЕКТЫ ИСПОЛЬЗОВАНИЯ ПОЛИГРАФА С ЦЕЛЬЮ ОЦЕНКИ НАДЕЖНОСТИ КАНДИДАТОВ ДЛЯ СЛУЖБЫ В СИЛОВЫХ СТРУКТУРАХ

Чекунов Антон Александрович,
начальник учебно-методической группы психодиагностических исследований профессионального психологического отбора в войсках национальной гвардии НИО по ИСПП войск национальной гвардии Санкт-Петербургского военного ордена Жукова института войск национальной гвардии
antpsix@yandex.ru

Шаповал Валентин Анатольевич,
профессор кафедры юридической психологии учебно-научного комплекса по исследованию проблем кадровой работы и морально-психологического обеспечения деятельности органов внутренних дел Санкт-Петербургского университета Министерства внутренних дел Российской Федерации, полковник полиции в отставке, кандидат медицинских наук, доцент
vash23@mail.ru

Белых-Силаев Дмитрий Владимирович,
старший научный сотрудник 3-го отдела научно-исследовательского центра № 2 Всероссийского научно-исследовательского института Министерства внутренних дел Российской Федерации (ВНИИ МВД России)
014130@mail.ru

В статье представлены результаты исследования организационно-правовых и прикладных аспектов использования полиграфа специалистами-полиграфологами силовых структур ($n=89$) с целью оценки надежности кандидатов на службу. Выявлены такие проблемные организационно-правовые и прикладные аспекты, как: превышение допустимой нагрузки на специалиста-полиграфолога, недостаток времени на качественное проведение предтестовой беседы, наличие давления на полиграфолога со стороны третьих лиц и отсутствие четких критериев в определении отдельных факторов риска общественно опасного поведения. Кроме того, большинство специалистов-полиграфологов указали на необходимость ежегодного повышения своей квалификации. В результате данного исследования даны практические рекомендации по выявленным аспектам.

Ключевые слова: полиграфолог, полиграф, факторы риска, оценка надежности, ОИП, психологические аспекты ОИП.

PSYCHOLOGICAL, ORGANIZATIONAL AND LEGAL ASPECTS OF THE USE OF POLYGRAPH FOR THE EVALUATION OF RELIABILITY OF CANDIDATES TO SECURITY, DEFENSE AND LAW ENFORCEMENT AGENCIES

Anton A. Chekunov
Head of the Learning and Teaching Group of Psychodiagnostic Studies of Professional Psychological Selection in National Guard Troops of the Research Department for Studies of Sociopsychological Problems of National Guard Troops
Saint Petersburg Military Institute of National Guard Troops

Valentin A. Shapoval
Professor of the Department of Legal Psychology of the Academic Complex for Studies of Problems of Personnel Work and Moral and Psychological Support of Activities of Internal Affairs Agencies of the Saint-Petersburg University of the Ministry of the Interior of the Russian Federation
PhD in Medicine, Associate Professor, Retired Police Colonel

Dmitry V. Belykh-Silaev
Senior Research Scientist of Department No. 3 of Research Center No. 2 of the National Research Institute of the Ministry of Interior of the Russian Federation (NRI of the Ministry of Interior of Russia)

The article presents results of the study of organizational, legal and applied aspects of the use of polygraph by polygraph examiners of security, defense and law enforcement agencies ($n=89$) for the evaluation of reliability of candidates to service. The authors identify such challenging organizational, legal and applied aspects as: exceeding the permitted load on a polygraph examiner, lack of time for a high-quality pre-test conversation, the pressure of third parties on a polygraph examiner and the absence of any clear criteria in the determination of separate factors of risk of socially dangerous behavior. Moreover, the majority of polygraph examiners noted that there is a need for annual advanced training. Following the results of this study, the authors give practical recommendations on the identified aspects.

Keywords: polygraph examiner, polygraph, risk factors, evaluation of reliability, polygraph examination, psychological aspects of a polygraph examination.